
ندا روزبه - ســفر در زمان نیز جزو اتفاقاتی است که در 
جشنواره امسال با انیمیشن »ســاعت جادویی« تجربه 
می شود. محمدعلی بصیری نیک کارگردان و محمدمهدی 
نخعی راد تهیه کننده این انیمیشن هستند. از دیگر عوامل 
آن می توان به مهــدی کارگزار: طراح پوســتر و فرزانه 
حقیقت:طراح لوگو اشــاره کرد. گفتگوی خبرنگار صبا و 

کارگردان »ساعت جادویی« را در ادامه می خوانید:
از »ساعت جادویی« و دلیل انتخاب داستان و مضمون آن 

برای ساخت این انیمیشن برایمان بگویید؟
»ساعت جادویی« پروژه ای ا ست که تقریبا 5 سال پیش شروع 
شد، دوسال مرحله پیش تولید و سه ســال تولید آن زمان برد. این 
انیمیشن با تکنیک سه بعدی اجرا شــده و سه قطعه موزیکال دارد 
که این سه قطعه با تکنیک دوبعدی کار شده اند. »ساعت جادویی« 
روایتی اســت مرتبط با ســبک زندگی، فرهنگ ایرانی و مشاغلی 
که در زمان گذشته در جامعه ما خیلی مشــهود بوده. فرهنگ ها، 
خرده فرهنگ ها و مشاغلی که درگذر زمان کم کم آن ها را از دست 
داده ایم و »ساعت جادویی« هویت ایرانی خودمان را به ما یادآوری 
می کند که ما چه چیزهای ارزشمندی داشته ایم که در گذر زمان از 
بین رفته یا به شکل های دیگری در جامعه دیده می شود. قصه یک 
پسربچه امروزی ست که توسط یک ساعت جادویی که از پدربزرگش 
هدیه گرفته، در زمان ســفر می کند و به گذشــته می رود. به زمان 
کودکی پدربزرگ خودش و دورانی که شغل خانوادگی شان نمدمالی 
بوده و رونق داشــته و از طرفی مصادف با زمانی است که حاکمیت 
تلاش داشته تا نوع پوشش مردم را تغییر دهد و کلاه  شاپو را جایگزین 
کلاه نمدی کند. قیام گوهرشاد نیز چاشنی این قسمت داستان شده 
و به تصویر کشیده می شود و او شاهد صحنه هایی از فشار حاکمیت 
و اعتراض مردم و آن اتفاق تلخی که در آن ایام پیش آمد، می شود. 
بعد از این ماجراها پسربچه به زمان حال برمی گرد و حالا که گذشته 
پدربزرگ و شغل پدری خودش را دیده، به پدربزرگ کمک می کند 

تا شغل خونوادگی شان را رونق دهند.
به طورکلی تمایل دارید که در زمینه فرهنگ های ایرانی 

کار کنید، یا قصدتان این بوده که با ساخت »ساعت جادویی« 
این مضمون را هم تجربه کنید؟

بله تمایلم بیشتر به کار در زمینه فرهنگ های ایرانی است و تلاش 
می کنم تا هویت و ارزش های ایرانی هم به کودکان امروزی نشــان 
دهم. اکثرا کارهایی که تولید می شود تقریبا الگوبرداری های درست 
یا نادرستی است که از غرب برداشته می شــود. ما نیاز داریم که در 
محتوایی که تولید می کنیم، جذابیت های فرهنگی مان را به کودکان 

امروز یادآوری کنیم.
انیمیشن سازی در ایران با چه چالش هایی همراه است؟ 

انیمیشن ســازی در ایران خیلی سخت اســت. یکی این که به 
 صورت کلی پروسه تولید یک انیمیشــن بسیار طولانی است. مثلا 
حداقل زمانی که می شود صرف تولید یک انیمیشن سینیمایی کرد، 
دوسال است ولی اگر بخواهیم یک زمان طبیعی را در نظر بگیریم، 
ممکن است ۳ تا 4 سال طول بکشد و خب در ایران این طوری است 
که وقتی شما قرارداد یک پروژه را می بندید، این قرارداد با یک عدد 
و رقمی بسته می  شود که در زمان شروع پروژه کاملا منطقی است 
ولی هرچه قدر جلوتر می رویم، به خاطر مسائل اقتصادی می بینیم که 
این عدد و رقم کم کم دارد وارد فاز ضرر می شود تا این که بخواهد یک 
تیم را به صورت منسجم نگاه دارد.  یکی دیگر از عواملی که متاسفانه 
ما در تولید پروژه خودمان هم با آن روبه رو بودیم، مهاجرت نیروهای 
حرفه ای است. نیروهای حرفه ای به خاطر این که بازار انیمیشن را در 
ایران خیلی خوب نمی بینند ترجیح می دهند که مهاجرت کنند یا 
این که در ایران بمانند و به صورت فریلنسر با کمپانی های خارجی کار 

کنند، ترجیح شان کار کردن با خارجی هاست تا داخلی ها. 
فکر می کنید »ســاعت جادویی« با چه بازخوردی در 

جشنواره مواجه باشد؟
»ســاعت جادویی« یک واقعه تاریخی را با تصاویری جذاب به 
نمایش می گــذارد، مانند یک کلاس درس تاریــخ جذاب، نه یک 
کلاس درس تاریخ حوصله سربر. اگر مخاطب دنبال تفریح نباشد، 
یعنی دنبال صحنه های مثلا تعقیب وگریز و شــوخی ها و این طور 
تصاویر نباشد و دوست داشته باشد که یک روایت تاریخی مستند را 

تماشا کند و این سبک را بپسندد، به نظرم ارتباط خیلی خوبی با آن 
می گیرد. ولی اگر نه، به سینما یا به انیمیشن فقط به دید یک تفریح 

نگاه کند، فکر می کنم که خیلی باب طبعش نباشد.
البته بهترین حالت برای یک فیلمســاز این است که ایده های 
خود را خیلی ریز، در دل همان به قول شما تفریحات بگنجاند تا هم 

مخاطبش و هم ایدئولوژی خودش را حفظ کرده باشد.
کاملا درست است، بله. من به این مسئله به دید یک چالش نگاه 
می کنم. این یک چالشی اســت که با یکی دوتا پروژه ساختن حل 
نمی شود و نیازمند یک تفکر جمعی و یک نگاه جدید در سینما ایران 
است که مخاطب را به ســمتی ببریم که بتواند تفکیک کند که چه 
پروژه ای را می خواهم نگاه کنم و با چه نگاهی می خواهم آن را تحلیل 
کنم. به نظرم هنوز یک مقدار با این نگاه درست فرهنگی فاصله داریم.
چه قدر حضور انیمیشن تان در جشنواره فیلم فجر، برای 

شما اهمیت دارد؟
از این جهت که چرخ تولید انیمیشن در ایران دارد سرعت می گیرد 
و ما تولیدکننده ها هم دنبال فضایی هســتیم که کارمان و زحمت 
تیمی که چندین سال برایش زمان گذاشته، دیده شود. برایم مهم 

است.
خدارا شکر امسال در جشواره فجر این اتفاق افتاده و نظر جشنواره 
به بخش انیمیشن، معطوف شده و خوشبختانه چهار انیمیشن در 
جشنواره امسال حضور دارد و این خودش نشان می دهد که تولیدات 
انیمیشــن رو به افزایش اســت و این حس رقابت کم کم دارد بین 
شرکت های تولیدکننده انیمیشن شکل می گیرد که خیلی می تواند 

به آینده انیمیشن ایران کمک کند.
حرف آخر؟

من حرفی که فیلم مان بیان می کند را دوست دارم مجددا بگویم. 
ما در فرهنگ خودمان خیلی زیبایــی و جذابیت داریم. به نظر من 
این جذابیت ها باید به تصویر کشیده شود و خوب هم باید به تصویر 
کشیده شود و تولیدات داخلی مان آن قدر روی بخش فرهنگ غنی 
خودمان تمرکز داشته باشــند تا مخاطب امروز، در کنار تماشای 

تولیدات خارجی، متوجه جذابیت ها و فرهنگ غنی مان باشد.
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